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ZDARMA

Město:  Golčův Jeníkov
Části obce:  Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:  Chrtníč, Nová Ves u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

KOUZELNÁ NOC 
KOSTELŮ 

POPRVÉ V GJ

SKUTEK 
ROKU 2017

MEMORIÁL 
VLASTY DVOŘÁKA 

BYL VÍC NEŽ ÚSPĚŠNÝ

Myslivec musí mít především srdce pro les a zvěř. Pro další existenci 
naší tradiční myslivosti by se měl člověk-myslivec více než kdy jindy 
věnovat výchově, vzdělávání, ale také propagaci této činnosti a sta-
vovské organizace. 
Proto jsme byli velice potěšeni, že i náš Myslivecký spolek Golčův 
Jeníkov se mohl zúčastnit se svým programem 2. 6. 2018 dětského 
dne, konaného v areálu za sokolovnou.
Pro děti jsme připravili 6 stanovišť: poznávání stromů, zvířat, trofe-
jí (velice zajímavý výklad pana Berana), šipky, střelba vzduchovkou 
na terč a pro nejmenší házení míčkem na zvířátka (děkujeme moc 
dětem ze školní družiny, které nám je namalovaly). 

Mile nás překvapil velký zájem - jak dětí o všechna stanoviště, tak  
i jejich maminek a tatínků. Pro děti bylo připraveno velké množství 
laskomin, omalovánek, propagačního materiálu i medailí v podobě 
plyšáků. 
Dětem zářily oči, a že jich bylo… 
Výbornou celkovou organizaci dne a skvělou zábavu pro děti pod-
pořilo příjemné prostředí, krásné počasí a tímto i náš Myslivecký 
spolek Golčův Jeníkov děkuje hlavním organizátorům této akce.

Za Myslivecký spolek Golčův Jeníkov 
Ing. Miroslav Špitálník

ČERVEN – MĚSÍC MYSLIVOSTI 
A OCHRANY PŘÍRODY



Přítomni:  12 členů ZM
Omluveni:  3 členové ZM 
    (M. Škarydová, M. Vavruška, P. Koláčný)  
Neomluveni:  0 členů ZM            

  
071/2018 Určení ověřovatelů
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu  
Davida Ščerbu a Martina Mrkvičku.

072/2018 Určení zapisovatele
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje zapisovatele Romana 
Mazůrku.

073/2018 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:
  
 1) Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích)
  a zapisovatele
 2) Schválení programu
 3) Zpráva z jednání rady
 4) Výstavba centrály LD Chraňbož
 5) Listy z Golčova Jeníkova
 6) Prodej připloceného pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov 
  (Za Pivovarem)
 7) Prodej připloceného pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov 
  (Za Pivovarem)
 8) Prodej pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov (Pod Vyšehradem)
 9) Sleva z kupní ceny pozemku
 10 Dar z rozpočtu města pro Linku bezpečí, z.s. 
 11) Prodej pozemků v k.ú. Kobylí Hlava
 12) Rozpočtové změny
 13) Nabíjecí stanice elektromobilů
 14) Koupě pozemků v k.ú. Golčův Jeníkov
 15) Záměr prodeje části pozemku v k.ú. Stupárovice
 16) Smlouva o zřízení věcného břemene 
 17) Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene 
 18)  Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím 
 19) Diskuse
 
074/2018 Zpráva z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jed-
nání rady města za uplynulé období bez připomínek. 

075/2018 Výstavba centrály LD Chraňbož  
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov potvrzuje jako svého zmoc-
něnce pro Lesní družstvo Chraňbož zastupitele Romana Mazůrku 
a pověřuje ho důsledným prosazováním následujících požadavků 
města jako společníka LD:

-  upuštění od stavby sídla LD Chraňbož v současně plánovaném  
 a uvažovaném rozsahu
- prosazování stavby sídla v rozsahu maximálně 10 mil. Kč. 
- získávání ekonomických informací z LD Chraňbož o hospodaření  
 a přípravách výstavby tak, abychom mohli kontrolovat, že nedo- 
 chází k závazkům LD nad rámec výše uvedených vymezení. 

076/2018  Listy z Golčova Jeníkova      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodloužení smlou-
vy o dílo při přípravě, zpracování a zajištění tisku Listů z Golčova 
Jeníkova s  Jaroslavem Bartoněm, DESIGN69.CZ Kutná Hora,  
IČ: 05145091. Cena 300 Kč za stranu v rozsahu 20 stran jedno vydá-
ní. Cena je konečná. Smlouva bude uzavřena na dobu neurčitou. 
Tisk Listů z  Golčova Jeníkova bude nadále zajištěn v  tiskárnách 
Kutná Hora za částku 7,65 Kč za 1 ks. Cena je bez DPH.

077/2018 Prodej pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemku 
parcelní číslo 331/97 o výměře 30m2 v  k.ú. Golčův Jeníkov  
za odhadní cenu 500 Kč/m2, tedy celkem 15.000 Kč, kupující man-
želé M. a R. P., bytem Golčův Jeníkov.  

078/2018 Prodej pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemku 
parcelní číslo 331/98 o výměře 48m2 v  k.ú. Golčův Jeníkov  
za odhadní cenu 500 Kč/m2, tedy celkem 24.000 Kč, 
kupující manželé J. a R. P., bytem Golčův Jeníkov. 

079/2018  Prodej pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost P. Š.  
a námitku F. F., oba bytem Golčův Jeníkov. Zastupitelstvo města 
Golčův Jeníkov schvaluje prodej pozemku parcelní číslo 2162/15  
o výměře 100 m² v k.ú. Golčův Jeníkov, kupující P. Š., bytem Golčův 
Jeníkov za prodejní cenu 120 Kč/m2, tedy celkem 12.000 Kč,  
ke které se přičítá částka 7.000 Kč vynaložená městem za zpracová-
ní geometrických plánů a vytyčení hranic pozemku. Do kupní ceny 
je nutné zanést věcné břemeno – výtlakovou kanalizaci, která  
v západní části pozemku vede. 

Usnesení z jednání zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
č. 5/2018 konaného dne 22. května 2018

  Kolik darů si vezmete?
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V neděli jsme s dědou očesali malou část jedné třešně. Při násled-
ném zavařování bylo výsledkem asi 70 sklenic kompotu. Nevím, 
jak to bylo letos s třešněmi u vás, ale přijde mi, že už roky jsme jich 
neměli tolik. Před tím bylo období jahod a také to nebylo špatné. 
Brzo bude následovat čas malin, ostružin a rybízu a myslím, že ani 
v těchto plodinách to s úrodou nevypadá zle.
Množí se zprávy o tom, jak se na nás řítí sucho, extrémy počasí  
a kdo ví, co ještě. Řada z těchto varování má reálné základy  
a myslím, že je moudré to vnímat a v rozumné míře se připravovat. 
Moudrost ale bývá vyvážená. Není moudré se jen radovat, juchat  
a pak koukat, co se to kolem mě děje. Stejně tak je zbytečné se jen 
děsit možné budoucnosti, čas i myšlenky spotřebovat přípravami  
a neradovat se z dneška, který nabízí spoustu darů.

Rozhlédněte se kolem sebe. Ano, je sucho, ale u nás přece jen  
trochu zapršelo. Ano, byly bouřky, ale krupobití a přívaly se nám 
vyhnuly. V lesech řádí kůrovec, ale nám se zatím docela vyhýbá.  
A myslím, že najdeme řadu dalších darů nejen v přírodě, ale  
i v dění a ve vztazích kolem nás. Ano, určitě přijdou i problémy  
a moudrý člověk na ně čeká pokud možno připraven. Ale nyní je 
krásně a všude kolem nás je spousta darů, které vybízejí k radosti. 
Přeji Vám radostné letní dny a schopnost přijímat dary, které jsou 
nám nabízeny. 

Vlastimil Marušák



080/2018 Sleva z kupní ceny pozemku       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost L. D.,  
bytem Vilémov, o poskytnutí slevy z kupní ceny 582.500 Kč, kterou 
zaplatil městu Golčův Jeníkov za pozemek p.č. 342/106 o výměře 
1165 m² v katastrálním území Golčův Jeníkov. Dodatečně bylo zjiš-
těno, že na uvedeném pozemku se nachází skryté věcné břemeno – 
síť elektronické komunikace a vodovodní přípojka. Zastupitelstvo 
města Golčův Jeníkov schvaluje poskytnout L. D., slevu z  kupní 
ceny pozemku ve výši 50.000 Kč.

081/2018  Dar z rozpočtu města pro Linku bezpečí, z.s.      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo a neschvaluje  
poskytnutí daru z rozpočtu města pro Linku bezpečí, z.s. se sídlem 
Ústavní 95, 181 02 Praha 8, IČ: 61383 198. Dar v požadované výši 
10.000 Kč by byl použit na provoz Linky bezpečí v roce 2018. 

082/2018  Prodej pozemků v k.ú. Kobylí Hlava        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost M. a J. J., 
bytem Praha 10 a prodej části pozemku parcelní číslo 164/3, nebo 
pozemku parcelní číslo 164/9 oba v k.ú. Kobylí Hlava neschvaluje. 

083/2018 Rozpočtové změny       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo a schvaluje roz-
počtové změny č. 03 a 04/2018. 

084/2018 Nabíjecí stanice elektromobilu 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov opakovaně projednalo nabíd-
ku společnosti elmont-invest s.r.o., Jihlavská 2523/36, Žďár nad  
Sázavou, IČ: 26961385, na vybudování nabíjecí stanice pro elektro-
mobily, elektrokola a koloběžky v  Golčově Jeníkově. Realizaci 
budování nabíjecí stanice zastupitelstvo města odkládá z  důvodu 
nízké finanční návratnosti. 

085/2018 Koupě pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje nákup pozemku 
č.p. 2075/12 o výměře 226 m2, pozemku č.p. 1374/2 o výměře 545 m2 
a pozemku č.p. 2216/9 o výměře 27 m2 vše v k.ú. Golčův Jeníkov, 
prodávající J. D., bytem Golčův Jeníkov, J. D., bytem Vepříkov,  

a D. V., bytem Čáslav, každý s  podílem 1/3. Celková kupní cena  
stanovená znaleckým posudkem činí 116.560 Kč. 

086/2018 Záměr prodeje části pozemku k.ú. Stupárovice        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov projednalo žádost P. J., bytem 
Stupárovice, a schvaluje záměr prodeje části pozemku parcelní 
číslo 1216/5, který se nachází mezi pozemkem p.č. 1216/1 a pozem-
kem p.č. 62/1 vše v  k.ú. Stupárovice.  Minimální cena 50 Kč/m². 
Kupující dále uhradí náklady spojené s geometrickým zaměřením 
pozemku. Nové parcelní číslo a výměra budou upřesněny po zamě-
ření. 

087/2018 Smlouva o zřízení věcného břemene - služebnosti  
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje uzavření smlouvy  
č. IE-12-6003398/5 mezi Městem Golčův Jeníkov, nám. T. G. Masa-
ryka 110, Golčův Jeníkov na straně jedné a ČEZ, a.s. Teplická 874/8 
– Děčín, IČO: 24729035 na straně druhé. Smlouva se týká zřízení 
věcného břemene – služebnosti „Zařízení distribuční soustavy“  
na pozemcích p. č. 356/2, 357/1 a 357/2 v  k.ú. Chlum u Zbýšova, 
obec Zbýšov, kde je město podílový spoluvlastník.

088/2018 Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene  
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje uzavření smlouvy  
o smlouvě budoucí č. IV-12-2017398/VB/01 mezi Městem Golčův 
Jeníkov, nám. T. G. Masaryka 110, Golčův Jeníkov na straně jedné  
a ČEZ, a.s. Teplická 874/8 – Děčín, IČO: 24729035 na straně druhé. 
Smlouva se týká zřízení věcného břemene a dohody o umístění 
stavby s názvem: Golčův Jeníkov, Obora, Bohuněk, st. 1214, KNN, 
na pozemku p. č. 2183/1 v k.ú. Golčův Jeníkov, kde je město vlast-
ník.

089/2018 Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím    
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu staros-
ty města týkající se probíhajících akcí.

  Mgr. Vlastimil Marušák Bc. Miroslav Mrkvička
 starosta místostarosta

číslo 6 / červen 20183

V areálu základní školy probíhaly několik dnů zemní práce. Nejprve 
byla velkým pásovým bagrem srovnána a uhutněna zahrada za no-
vým hřištěm s umělým povrchem. Tato plocha byla zarostlá náleto-
vými křovinami a bylo zde několik starých hromad zeminy. Hasiči 
zahradu nejprve vyřezali a vyčistili, objednaná firma rozrovnala 
hromady hlíny a urovnala povrch zahrady tak, aby na ní vznikla 
rovná cca 80 metrů dlouhá dráha, na které budou moci hasiči cvičit 
požární útok. 
Stejná firma také urovnala povrch, navrstvila a uhutnila štěrk a ulo-
žila betonové panely na místo, kde by v budoucnu za školní kuchyní 
mohly stát garáže na automobil a zahradní techniku. 

Také už probíhají poslední přípravné práce, aby mohly být zahájeny 
opravy uvnitř staré budovy základní školy. Budou opraveny omítky 
obou schodišť, vyměněny elektroinstalace, osvětlení, dlažby, u prv-
ního schodiště bude odstraněn nákladní výtah na uhlí a bude dopl-
něno zábradlí. Schodiště se krásně prosvětlí a otevře a prostory díky 
tomu budou vypadat větší, světlejší a vzdušnější. Díky těmto pracem 
zcela mimořádně skončí letos školní rok o týden dříve, protože 
chceme stihnout zahájení dalšího školního roku. 

Vlastimil Marušák

STAVEBNÍ A PŘÍPRAVNÉ PRÁCE 
V AREÁLU ZÁKLADNÍ ŠKOLY

UZÁVĚRKA do Listů z Golčova Jeníkova č. 7/2018:
 

své články, fotky, inzerci apod... zasílejte na listy@golcuv-jenikov.cz do 2. 7. 
Články budou uveřejněny až po potvrzovacím e-mailu. 

Pokud tento potvrzovací e-mail neobdržíte, volejte prosím na tel. č. 604 528 324.
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Navštívit rodné město Wolfganga Amadea Mozarta -  Salzburg, 
užít si formou zážitků prohlídku Solných dolů v Berchtesgadenu, 
zažít tu pravou atmosféru života jižního Bavorska a nechat se uná-
šet loďkou snad po nejkrásnějším jezeře Berchtesgadenského pří-
rodního parku - Königssee – tak to všechno byl cíl naší velké školní 
jazykovědné výpravy, která byla určena žákům sedmých, osmých  
a devátých tříd.
Vše začalo časným ranním odjezdem 24. 5. 2018 ve 3:30 hod.  
od budovy školy. Brzké vstávání nás však neodradilo od toho, být 
přesně v danou dobu na smluveném místě. Svižný nástup do našeho 
autobusového „expresu“, rychlé zamávání rodičům a už jsme uháně-
li směr Mozartův Salzburg. Po několika hodinách strávených  
v  autobuse se některým podařilo dohnat „spánkový deficit“, jiné 
únava v touze po slíbených zážitcích rychle opustila. 
V 10 hodin dopoledne jsme dorazili na místo naší plánované zastáv-
ky – SALZBURG (SOLNOHRAD). Krátce jsme prošli Mirabellský-
mi zahradami (Mirabellgarten), dále přes řeku Salzach až k Domu 
přírody (Haus der Natur) – přírodovědné muzeum. Na děti už  
čekal svět plný nejrůznějších odborných sekcí – lidské tělo, vesmír, 
pravěcí živočichové, podmořský svět, současní živočichové nebo 
minerály. Nejenže žáci získali nové poznatky z daného vědního obo-
ru, ale mohli si vše vyzkoušet i interaktivně.  A dokonce spatřit  
na vlastní oči i žraloka bílého. Po dvou hodinách strávených v tomto 
vzdělávacím institutu jsme pokračovali procházkou do historického 
centra města – od Rezidenčního náměstí (Residenzplatz), přes Dóm 
zasvěcený sv. Rupertovi (Dom st. Rupertus), k  Nové rezidenci  
(Neues Residenz), přes Obilnou uličku (Getreidegasse) se zastávkou 
u domu č. 9 – Mozartův dům (Mozartshaus), ke Staré radnici (Altes 
Rathaus) až k Mozartovu náměstí (Mozartsplatz). Na tomto krás-
ném a malebném náměstí byl pro turisty a kolemjdoucí k dispozici 
klavír, kterého mohli někteří využít. Ani my jsme nebyli výjimkou  
a naše žákyně, Elen Ščerbová, náš náročný, ale přesto vydařený den 
zpestřila krásnými tóny své klavírní skladby. Skutečně nádhera!
Krátce po 17:00 hodině jsme mířili k  poslednímu místu denní  
plánované exkurze – pevnost HOHENSALZBURG. Výjezd lanov-
kou po velmi příkré skále nepůsobil velmi dobrým dojmem pro  
některé slabší povahy, ale vše jsme hrdě „ustáli“, neboť ten krásný 
výhled na celý Salzburg opravdu stál i za ten strach, který někteří 
zažívali.

V  podvečerních hodinách jsme se přesunuli k  našemu krásnému 
penzionu, kde na nás již čekaly velmi útulné pokoje. Avšak únava, 
vyčerpání a brzké ranní vstávání se brzy ozvaly.
Ráno (25. 5. 2018) nás již čekala výborná bufetová snídaně připrave-
ná paní majitelkou. Poslední fotky našeho penzionu s  výhledem  
na Alpy a „hurá“ do dalšího zážitkového dne.
První zastávkou byly Solné doly (SALZBERGWERK) v Berchtesga-
denu, které si děti opravdu moc užily. Při vstupu na nás již čekala 
příjemná paní, která nám zapůjčila hornické kombinézy. Nasedli 
jsme na vláček, který nás zavezl do útrob solných dolů, kde na děti 
čekala krásná dřevěná, ale velmi prudká skluzavka v  délce 38 m.  
Nikdo neodolal „rychlé“ jízdě dolů. Zanedlouho nato jsme mohli 
tohoto úžasného zážitku využít ještě jednou, a to v  délce 42 m.  
Zážitek střídal zážitek. Celá prohlídka byla doprovázena přednáš-
kou o vzniku a těžbě soli, krásnými světelnými efekty v  podobě  
obrovských bílých krystalů, znázorněním vzniku alpinského  
pohoří atd. Závěrem prohlídky jsme nastoupili na loď a pluli jsme  
po neskutečně čistém solném jezeře. Čekala nás už jen cesta vláčkem 
zpět. Nakoupili jsme další suvenýry a pokračovali v  dané trase – 
město BERCHTESGADEN. Následovala krátká prohlídka městeč-
ka a plánovaný rozchod, kterého všichni využili k dalším nákupům 
a „jazykové konverzaci“.
Poslední zastávkou před naším návratem do Čech bylo jezero  
Königssee. Slíbená projížďka lodí ke kostelíčku St. Bartholomä, 
echo ozvěna lesního rohu či trubky, dech beroucí pohled na alpské 
velikány – Watzmann, Hagengebirge a křišťálově čistá voda v bar-
vě modré skalice, to byly poslední krásné zážitky našeho výletu  
do Bavorska.
Plno zážitků z krásných míst, na která se mnozí jistě někdy vrátí, 
tašky plné nejrůznějších dobrot a suvenýrů a dobrá nálada, která  
na „palubě“ našeho autobusu panovala; tak to vše byly hlavní  
„ukazatele“ závěru naší školní exkurze.
Všech 42 žáků musím velice pochválit za vzorné a bezproblémové 
chování po celou dobu našeho zahraničního výletu, při kterém jsme 
si užili spoustu zábavy, legrace a bezprostředních okamžiků.

Mgr. Hana Mazalová

ZA KULTUROU, HISTORIÍ A PŘÍRODNÍMI KRÁSAMI 
SOLNOHRADSKA A BAVORSKA
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Vzhledem k plánované dvoudenní jazykovědné exkurzi, která pro-
běhla 24.–25. 5. 2018, směřované přímo do „srdce“ Berchtesgaden-
ských Alp, bylo nutno, aby si žáci osvojili před výjezdem nejen  
základní slovní zásobu navštívených památek, ale i znalosti  
o pamětihodnostech. Žáci si ve dvojicích zvolili určitou, ať už pří-
rodní, či kulturní památku, o které měli své spolužáky formou refe-
rátu poinformovat.
V  hodinách německého jazyka se též seznamovali s  danou lokací 
všech zhlédnutých i navštívených míst (zakreslením do připravené 
mapky), do pracovních listů doplňovali dané informace, týkající  
se reálií německy mluvících zemí, k  čemuž mohli využít pomoc  
cizojazyčných slovníků či internetových stránek.
Tento projekt si kladl za cíl seznámit žáky s průběhem celé exkurze 
a rozšířit u nich o navštívených místech určité povědomí.  Dětem 

 se práce ve skupinách líbila a získali tak mnoho zajímavých infor-
mací a zkušeností.

Mgr. Hana Mazalová

Ať se přihlásí ten z Jeníkováků, kdo letos v  květnu zažil pořádný 
déšť… dvakrát… během tří dnů.
Už to vidím – pět trenérů a dvacet osm fotbalistů z dětských týmů 
má stále ruce nahoře. A určitě i úsměv na tváři, protože vzpomínka 
na letošní jarní soustředění v areálu Tesla Horní Bradlo snad ani jiné 
emoce vyvolávat nemůže. Aby celá akce zdárně proběhla, stačilo dát 
dohromady pár drobností. Získat dotaci od MŠMT, abychom nerui-
novali domácí rozpočty, motivovat kluky k  dobrým známkám  
a chování, aby dostali omluvenku z  pátečního vyučování a mohli 
jsme jet už ve čtvrtek, a objednat pár rodičovských taxíků, abychom 
nemuseli jít pěšky.
Jelikož se všechno podařilo, mohli jsme si ve čtvrtek 10. 5. 2018  
odpoledne dát sraz u kašny. Všichni jsou tady, aut také dost, pac  
a pusu, můžeme vyrazit. Ještě se z Vilémova vrátím pro zapomenutý 
batoh a můžu také jet.

Návrat v neděli 13. 5. 2018 pěkně na oběd.
Co bylo mezi tím, si nechte vyprávět od těch s rukama nahoře.
Dobrá, tak ve zkratce: čtyřlůžkové chatky, jídelna, lesy, Chrudimka, 
krásná travnatá hřiště, nohejbal, tenis, dětské hřiště, wellness  
(bazén s protiproudem, lezecká stěna nad vodou, dvě vířivky, vědro 
se studenou vodou), fotbalová cvičení a hry, turnaje Ligy mistrů, 
slunečné tréninky, oblačné tréninky, trénink s  duhou, trénink  
v  dešti, úprk z  tréninku v  lijáku, pěvecká a herecká vystoupení  
jednotlivců i skupinek v  GJ má talent, opékání buřtů (na pánvi),  
ping-pong, karty, pexeso, nanuky… a hlavně žádné šrámy ani slzy.

Tož, dobre tam bolo, dobre. Díky všem, kteří se podíleli.

Pavel Šveřepa

JAZYKOVĚDNÝ PROJEKT – 
DEUTSCHLAND, ÖSTERREICH – ALPEN

JENÍKOVSKÁ FOTBALOVÁ MLÁDEŽ 
– SOUSTŘEDĚNÍ HORNÍ BRADLO

Rodák ze Sirákovic koupí ornou půdu (cca 25,-/m2) v okolí
Golčova Jeníkova  ev. Vilémova. Dosavadní pachtovní smlouvu převezmu.
Platba v hotovosti nebo převodem. Dr. Pšenský, tel. 605 829 440, děkuji.



Alespoň na chviličku vžít se či vcítit se do role učitele a seznámit své 
spolužáky s klasickou či současnou literární četbou, to byl úkol žáků 
devátých ročníků.
Všichni žáci těchto tříd - 9.A a 9.B -  dostali seznam třiceti nejzná-
mějších a nejčtenějších autorů a knih, z  nichž si buď jednotlivec, 
nebo dvojice vybrala daného autora s příslušným dílem. Každý měl 
knihu přečíst, zpracovat základní informace o autorovi a následně 
zhotovit na čtvrtku formátu A2 literární koláž.
Dle rozpisu ústní prezentace musela každá dvojice žáků, či jednotli-
vec, před třídou celý literární úsek prezentovat a zodpovědět spolu-
žákům či vyučujícímu dané otázky.
Všechny žáky musím pochválit, neboť se své práce zhostili s velkou 
odpovědností, zábavou, vtipem a kouskem estetična, a na zobraze-
ných literárních kolážích je to „skutečně“ vidět.
Výsledkem toho všeho byl písemný přehled vybraných autorů a je-
jich základních děl, který žáci zpracovávali. Po prezentaci referátu 
dostal každý žák od své vyučující tento literární přehled, který kaž-
dému poslouží v jeho další „středoškolské etapě.“

Mgr. Hana Mazalová
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LITERÁRNÍ PROJEKT – ČEŠTÍ A ZAHRANIČNÍ 
AUTOŘI NAPŘÍČ SPEKTREM

Výběrové řízení na dodavatele rekonstrukce chodníku, parkovacích 
stání a veřejného osvětlení v ulici 5. května proběhlo a i přes mé  
obavy se sešly 3 nabídky. Výběr ještě nebyl schválen zastupitelstvem 
města, tedy nebudu psát o podrobnostech nejlevnější nabídky. Cení-
ková cena této zakázky je cca 6,3 mil. Kč bez DPH, nabídnutá cena je 
přibližně o 0,6 mil. Kč nižší, než je cena ceníková. V dnešní 
době je to malý zázrak, protože stavební firmy teď mají tolik 
práce, že nemají žádnou motivaci prát se o práci a snižovat 
cenu.
Pokud se nestane něco mimořádného, mohly by být práce  
zahájeny o prázdninách a ještě letos by mohly být dokončeny. 
Jedním z hlavních motivů k přípravám úprav této ulice je si-
tuace, která se každý den ráno, po obědě a odpoledne opakuje 
před školkou. Jde o desítky automobilů, které zastaví v obou 
směrech na okraji cesty, a rodiče s dětmi, kteří se proplétají 
mezi auty. 
Letos se nám povedlo vyjednat s majitelem zámku, že nám 
bezúplatně půjčil parkoviště před bývalou zámeckou restau-
rací.

Každý všední den je bezplatně otevřené komukoliv. Žel naprostá 
většina parkujících pořád zastavuje na komunikaci a proplétá se 
Doufejme tedy, že parkovací stání přímo u komunikace situaci 
opravdu zlepší.  

Vlastimil Marušák

REKONSTRUKCE ULICE 5. KVĚTNA BRZY ZAČNE 
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Lesní družstvo Chraňbož, jehož je město Golčův Jeníkov největším 
podílníkem, již řadu let nemá vlastní prostory, kde by mohly být 
kanceláře, dílny, parkoviště, sklady nebo třeba byt správce. V minu-
lých letech představenstvo LD pracovalo na přípravě stavby sídla.  
Po odmítnutí koupě domu v Habrech byl zakoupen pozemek  
v Dobrnicích, u něhož se ale žel ukázalo, že do schválení nového 
územního plánu je nezastavitelný. Na základě toho byla od soukro-
mého zemědělce zakoupena část areálu bývalého kovošrotu v Lešti-
ně. Koupě areálu byla prvním rozhodnutím, které jsme sice podpo-
řili, ale kritizovali a nelíbilo se nám. 
Družstvem byl najat projektant, který začal plánovat rekonstrukci  
a přestavbu celého areálu. Při prvních odhadech byla cena prací  
stanovena na cca 17 mil. Kč, ale byli jsme ujištěni, že dobrým vysou-
těžením může cena klesnout na cca 13 mil. Kč. 
Při veřejné zakázce jsme zjistili, že projekční kancelář zpracovala 
výkaz výměr mimořádně nekvalitně a firmy zaslaly desítky doplňu-
jících dotazů. Na základě toho bylo stanoveno, že firmy ocení stáva-
jící rozpočet a s vítězem bude vedeno jednání o vícepracech. Vítězná 
firma vedla jednání velice agresivně, a i když LD přislíbilo řadu  
prací udělat vlastními silami a na vlastní náklady, cena díla se vyšpl-
hala na více než 20 mil. Kč bez DPH. Do této ceny nebylo započteno 
vnitřní vybavení staveb a řada stavebních prací (oplocení, terénní 
úpravy pozemku, odbahnění rybníčku apod.) takže konečná cena 
by vyšplhala na 23 a více milionů Kč. Navíc takto navržené sídlo 
bylo obrovské a u stovek metrů čtverečních vůbec nebylo jasné jejich 
využití. 

I když jsme přesvědčeni o tom, že LD sídlo a zázemí potřebuje,  
na takto luxusní záměr, který by navíc stále byl „jen rekonstrukcí“ 
starých chlévů, LD prostě nemá prostředky.  Navíc stále to jsou  
prostředky obcí, které, pokud by nebyly prostavěny, mohly by být 
vyplaceny do rozpočtů vlastníků družstva. 
Proto Golčův Jeníkov při poslední členské schůzi nesouhlasil  
s výstavbou sídla a navrhl zpracování studie na skromnější a levněj-
ší stavbu s tím, že stávající stavby se zdemolují a postaví se výrazně 
menší novostavby. Nechali jsme zpracovat architektonickou studii, 
která navrhuje skromnější podobu sídla za cca 8,8 mil. Kč, dům 
správce za 2,7 mil. Kč a demolici, terénní úpravy a další nezbytné 
práce za cca 1,5 mil. Kč. Navíc není třeba vše dělat najednou, je mož-
né postupovat postupně tak, jak budeme mít prostředky, a nezadlu-
žovat se. Naprostá většina prací půjde uhradit z rozpočtové rezervy, 
kterou má LD již vytvořenou. 
Navíc při navržené podobě je stále ještě možné v případě potřeby 
projekt zeskromnit a další prostředky uspořit. 
Při posledních jednáních se k Jeníkovu přidala naprostá většina dal-
ších společníků, takže je jisté, že se megalomanské stavbě podařilo 
zabránit, a nyní budeme jednat o výstavbě sídla skromnějšího, které 
opět musí odsouhlasit většina členů lesního družstva. 

Vlastimil Marušák

STAVBA SÍDLA LESNÍHO DRUŽSTVA CHRAŇBOŽ
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Měsíc květen jsme zahájili ve stře-
du 2. 5. fotografováním tříd.
Ve čtvrtek 3. 5. se v Havlíčkově Bro-
dě konalo okresní finále ve vybíjené 
pro žáky 6. ročníku. V konkurenci 
devíti týmů se naši žáci rozhodně 
neztratili.
Cyklus besed se zajímavým člově-
kem pokračoval v naší škole 9. květ-
na, kdy nás navštívil RNDr. Pavel 
Policar, předseda představenstva 
Vodovodů a kanalizací Havlíčkův 
Brod a zároveň majitel firmy Pega 
Hoist, která se zabývá stavbou  
výtahů ve výškových budovách  
po celém světě. Témat k besedování 
bylo mnoho – voda, její kvalita, zá-
soby, přehrady, cestování, staveb-
nictví… Děti pan Policar svým  

vyprávěním velice zaujal a měly mnoho zajímavých dotazů.
Dne 16. 5. se žáci a žákyně 9. tříd vydali do bývalého židovského 
ghetta v Terezíně. Prohlédli si tamější muzeum, zúčastnili se před-

nášky o holocaustu, prošli si město, kde se zastavili na mnoha zají-
mavých místech spojených s obdobím 2. světové války, a na závěr 
navštívili Malou pevnost, která sloužila v  té době jako věznice.  
Na zpáteční cestě měli deváťáci o čem přemýšlet.
Poznávací zájezd za kulturou, historií a přírodními krásami Solno-
hradska a Bavorska se pro žáky 7.–9. tříd uskutečnil ve dnech  
24.–25. května. Této dvoudenní exkurzi předcházel projekt „Deut-
schland, Österreich – Alpen“, který si kladl za cíl seznámit žáky 
s průběhem celé exkurze. 
Po třech měsících, kdy se žáci 4. tříd seznamovali s pravidly silnič-
ního provozu, pilně se učili dopravní značky a řešili dopravní situa-
ce na modelech křižovatek, zúročili v pátek 25. května své znalosti 
z  kurzu „Dopravní výchova“ při závěrečných zkouškách, které  
se skládaly z písemného testu a z jízdy na kole na dopravním hřišti. 
Odměnou za velmi dobré výkony jim byla nejen pochvala od zkou-
šející, ale i obdržení průkazu cyklisty.
Koncem měsíce vyrazily některé třídy na školní výlet. Jejich cílem 
byla různá místa naší vlasti, např. Praha, Jihlava, Žďár nad Sázavou, 
Licibořice.
Podrobnější informace naleznete na webových stránkách naší školy.

Miroslava Nigrinová, ZŠ Golčův Jeníkov

Pokud jste se o letošní zimě při procházce zatoulali k Novému  
rybníku, jistě jste si povšimli nebývalého množství přezimujících 
ptáků na hladině, převážně se jednalo o divoké kachny březňačky, 
ale i o párek volavek a dva páry labutí. Jako bonus jste při hrázi  
mohli spatřit i pár nutrií, jejichž výskyt ve volné přírodě není běžný. 
Průběh zimy byl až do poloviny února příznivý, rybník nebyl zamr-
zlý a na hrázi byla zásoba ječmene. Potom však přišly kruté mrazy, 
rybník se téměř celý pokryl ledem, jen u hráze u krmiva zůstal úzký 
pruh volné vody. Labutě a volavky odlétly, jen kachny vydržely, přes 
den postávaly na ledě. Zvykly si i na přítomnost lidí, dokonce  
i s venčenými psy. Tehdy se je podařilo i trochu spočítat, jednalo  
se o neuvěřitelných 150-160 ks ptáků, kteří zde nalezli potravu.  
Následovala obleva, kachny se rozletěly po okolí a jeden labutí pár  
se zabydlel na malém rákosím zarostlém tzv. Valtrově rybníčku  
přímo pod železniční tratí. Hned se dal do budování hnízda, což  
je velká kupa rákosí nad vodou, samice brzy usedla na vejcích.  
Samec ji bedlivě střežil a občas ji vystřídal na hnízdě. Pozorovat  
ptáky z hráze rybníčka přicházely po nově upravené cestě podél  
trati i rodiny s dětmi, pozornost jim věnovali i někteří cestující  
ve vlaku. Potom se to stalo. Místní rybáři z rybníčku vypustili vodu 
z důvodu vylovení ryb a přípravy na plánovanou opravu hráze, 
hnízdo se sedící labutí prý zpozorovali pozdě. Labutě jsou vodní 

ptáci a bez vody nedokáží přežít a vychovávat mladé. Několik dní  
se brodily bahnem kolem hnízda a nakonec odlétly, opustily hnízdo 
asi týden před vylíhnutím mláďat. Nalézt vhodné hnízdiště a založit 
rodinu se jim však už letos nepodaří. 
Při procházkách přírodou jsme přišli o mimořádnou zajímavost, 
malý rybníček s navýšenými břehy byl pro sledování přímo ideální. 
Daleko lépe jsou na tom s hnízděním třeba rovněž zde přítomné 
kachny březňačky, hnízdo si staví i daleko od vody, třeba i na stro-
mě, malé kačenky seskáčou bez poranění dolů a kachna si je na vodu 
odvede. To ale labutě neumějí. Možná by stačilo pokusit se ptáky  
v začátcích stavby hnízda rušením přimět rybníček opustit, nebo 
vypuštění vody o něco odložit a spojit se s některou stanicí pro  
záchranu zvířat. Tento případ svědčí obecně o našem ne vždy dob-
rém vztahu k okolní přírodě, i když rybáři patří k těm, co se snaží 
zachovat život ve vodách svých revírů. O rybářích se v jedné známé 
písničce zpívá, že to jsou švarní hoši, ale asi to nebude platit o všech. 
Do budoucna je třeba více dbát na to, že vodní plochy nepatří jen 
rybám, ale i ostatním živočichům ve vodě a v jejím okolí. Na závěr 
snad jen přání, aby se po opravě rybníčku labutě znovu vrátily  
a dokončily to, co se jim letos nepodařilo.

Ing J. Semerád

KVĚTEN NA NAŠÍ ŠKOLE

SMUTNÝ PŘÍBĚH JEDNÉ LABUTÍ RODINKY

PRÁZDNINOVÝ PROVOZ MŠ
Provoz mateřské školy v době hlavních prázdnin (červenec, srpen) 

bude probíhat ve třídě a šatně berušek 
(6.15 – 16.00 hod. pro přihlášené děti).
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Ve slavnostních historických prostorách zámku v Kamenici  
nad Lipou se v pondělí 4. června předávalo ocenění v krajských 
anketách Skutek roku 2017 a Zlatá jeřabina – Ceny Kraje Vysoči-
na za kulturní počin roku 2017. 

Královská stezka o.p.s. byla oceněna, na základě hlasů veřejnosti 
udělených právnické osobě, v anketě Skutek roku 2017 v oblasti 
Životního prostředí. Symbolický kovový šnek putoval do MAS  
za akci Čistá řeka Sázava.

Lucie Šulcová

KRÁLOVSKÁ STEZKA O.P.S. BYLA OCENĚNA 
JAKO SKUTEK ROKU 2017 

V OBLASTI ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ

Práce na rekonstrukci a doplnění veřejného osvětlení v Oboře již 
byly zahájeny. V polovině června budou zahájeny i zemní práce  
na pokládce kabeláže mezi sloupy veřejného osvětlení do země. 
Bude to poprvé, kdy nějaké práce budou provedeny v celé Oboře. 
Obora je složena z části, kde je trvalé bydlení, části, kde jsou zahrád-
ky a chaty a z průmyslové zóny. 

Jediné, co je zatím v celé Oboře, je elektrická energie. V části chybí 
kanalizace, voda, plyn, zpevněné komunikace, chodníky i veřejné 
osvětlení. Tak alespoň osvětlení bude nyní všude a musíme pracovat 
na přivedení i ostatních služeb a vykoupení a vybudování slušných 
komunikací a chodníků.

Vlastimil Marušák

V OBOŘE ZAČALY PŘIBÝVAT SLOUPY VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ

Znáte ten příběh o veliké řepě a dědovi, který ji tahal, ale vytáhnout 
nemohl? Připadám si, jako bych ho teď prožíval. Kanalizace a vodo-
vod do Stupárovic jsou vedeny po staré cestě mezi Stupárovicemi  
a Rájem. Těsně před továrnou Apio je nezbytné podejít železniční 
trať a pak u hlavní ulice se napojit do stávajícího vodovodu a kanali-
zace. 
No a tady se dostáváme do příběhu o řepě. Vedle trati na straně  
u Apia prý kdysi byl malý lom s velice tvrdým kamenem. Vyhrabat 
rýhu pro kanál a vodu po celé trase ze Stupárovic až k Ráji byla  
poměrně pohoda. Všude byl jíl, přinejhorším drolivé kamení.  
Problém ale přišel pod železniční tratí. Firma, která vrtala podvrt 
pro vodovod, najednou pod tratí po něčem sklouzla a na druhé stra-
ně vyjela ven o dva metry jinde, než měla. Vychýlit se na 11 metro-
vém podvrtu o 2 metry je poměrně hodně. Při vrtání díry pro kana-
lizaci firma zlomila dva vrtáky a odjela. Přijela jiná firma s větší  
a silnější vrtací soupravou. Provedli dva pokusy o podvrt a s vyjád-

řením, že tohle se jim ještě nikdy nestalo, odjeli také. Jsem moc zvě-
davý, jak velkou soupravu přiveze firma třetí, a hlavně, co to tam 
pod tou tratí jen je, že se toho všechny vrtáky bojí. 
A tak když to nejde na jednom konci, pracuje se na druhém. Proto 
už firma vesele kutá ve Stupárovicích. Pokud tam míváte cestu  
autem, určitě víte, že jsou Stupárovice zavřené. A žel, ještě nějakou 
dobu budou. Potom to však bude první z přidružených obcí, která 
bude mít vyřešený vodovod i kanalizaci. 
U ostatních se zatím povedlo vyřešit jen vodovod (i když sláva  
a hurá za něj - během 4 let v 6 vesnicích). Když sleduji zprávy  
o prohlubujících se problémech se suchem, myslím, že to je úspěch  
v hodině dvanácté. Uvidíme, jak dopadne dotační řízení na zbytek 
kanalizací. Možná se to dozvíte už v příštím čísle.

Vlastimil Marušák

PODHRABAT SE POD TRATÍ NENÍ JEDNODUCHÉ

 ROZLOUČENÍ S PŘEDŠKOLÁKY
Rozloučení s předškoláky proběhne v úterý 26. 6. 2018 od 16.00 hod. na školní zahrádce.

Všichni jsou srdečně zváni.

Program:
• krátké vystoupení • pasování na školáky 

• opékání buřtů (buřty a opékáky s sebou, chleba zajistí školka)
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7. ročník Festivalu dechových hudeb v Golčově Jeníkově, nyní s pří-
domkem Memoriál Vlasty Dvořáka, proběhl v neděli dne 10. 6. 2018 
v  areálu Klubu Vagon. Pořadatelé z  výboru Klubu seniorů v  čele 
s  kulturním referentem Josefem Trtíkem chtěli tímto poděkovat  
hudebnímu skladateli Vlastovi Dvořákovi, který by letos oslavil 
90.tileté výročí, za jeho úspěšnou tvorbu a také jeho vztah k městu, 
muzikantům a přátelům. Radost z této vzpomínky umocnila účast 
početné rodiny Dvořákových v čele s vdovou po Vlastovi Dvořákovi 
Jindřiškou. Potěšila také návštěva hudebního skladatele, pedagoga, 
publicisty a také dirigenta a muzikanta Petra Stříšky, který oslavil 
v květnu sedmdesátku. Dvořákovi i Petr Stříška obdrželi od pořada-
telů drobné dárky jako poděkování za účast na tomto festivalu.
Produkci dechových kapel uvedl člen Klubu seniorů, propagátor  
a misionář DH Karel Novotný, který pozdravil a seznámil přítomné 
s  následujícím programem a poté předal slovo starostovi Města  
Golčův Jeníkov Mgr. Vlastimilu Marušákovi, který přivítal všechny 
hosty, účinkující i diváky a provedl slavnostní zahájení.
Jako první se představili hosté z Jižní Moravy, malá slovácká  
DH Cyrilka z Rakvic, s kapelníkem Milošem Šikulou a manželským 
duem zpěváků Martinou a Markem Prajkovými. Tato kapela potěši-
la přítomné krásnými moravskými písničkami a všechny překvapila 
nejznámější a nejoblíbenější skladbou Vlasty Dvořáka, valčíkem  
Jak je krásná… Slovní doprovod Marka Prajky k  tomuto autorovi  
i skladbě byl kvitován velkým potleskem diváků. 

Druhou kapelou byla Březovanka Jiřího Vojtěcha, která se předsta-
vila se zpěváky Anetou Sukovou, Klárou Buckovou, Josefem  
Vrbickým, Slávou Kubátem, studentem hudební školy Ondřejem 
Kristkem a Jaroslavem Červinkou, také coby moderátorem. Březo-
vanka zde představila písničky ze svého nového alba a také vzpo-
mněla na Vlastu Dvořáka, se kterým prožila mnoho krásného.  
To završila i jeho polkou Náladu vždy dá, se kterou zvítězila ve finá-
le PolkaFestu v Českých Budějovicích, který vysílala přímo ČT.
Závěr patřil kapele, se kterou spolupracoval Vlasta Dvořák od po-
čátku své hudební produkce, jihočeské DH Božejáci, s kapelníkem 
Pavlem Skalníkem. I zde jsme mohli slyšet chválu na skladatele  
a také jeho populární písničku tango Krásný sen, v podání zpěváků 
Jany Houškové a Karolínky Davidové a Lukáše Lejtnara, který  
provázel slovem.
Za pořadatele chci vyslovit velké díky sponzorům, majiteli Klubu 
Vagon Vladimíru Dvořákovi za pronájem jeho zařízení k občerstve-
ní účinkujícím i návštěvníkům, mistrům zvuku otci i synovi Jirkům 
Hniličkovým, kameramanovi Josefu Novotnému z Rynárce a hlavně 
všem divákům, kteří přišli i přes nejisté počasí a vydrželi zde  
do samého konce. Budeme se opět těšit na shledanou v neděli
09. 06. 2019 při 8. ročníku Memoriálu Vlasty Dvořáka.

Karel Novotný za Klub seniorů GJ

MEMORIÁL VLASTY DVOŘÁKA SE VYDAŘIL
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Třída Sluníček si pro nás připravila téma nazvané BAREVNÉ KRÁ-
LOVSTVÍ. Třídy se proměnily na barevná panství, kde se hrálo, zpí-
valo i vyrábělo. Každá třída vyrobila společně erb. Erby zdobí chod-
bu mateřské školy. Ukončením tématu bylo společné setkání na 
školní zahradě, kde si děti pomocí zábavných her osvěžily barvičky.
3. 5. a 4. 5. proběhl zápis do MŠ. Rodiče s dětmi si mohli prohlédnout 
interiér i exteriér školky, podívat se na práci paní učitelek a pohrát si 
v jednotlivých třídách. 
Ve čtvrtek 10. 5. jsme se společně sešli na školní zahradě, abychom 
oslavili DEN MATEK. Děti potěšily maminky básničkou a písnič-
kou. Obdarovaly je papírovou pampeliškou a všichni si společně  
zatancovali Mazurku. Poté se děti společně s  maminkami vydaly  
na připravená stanoviště, kde si společně užily spousty legrace.
Děti z Berušek byly potěšit babičky ve zdejším pečovatelském domě. 
Připravily si básničky a písničky, které babičky zahřály u srdíčka.
Dále byla témata zaměřená na dopravu a zvířata ze ZOO… proč?   
17. 5. nás čekal výlet do ZOO Jihlava. Ráno na nás čekaly před  
školkou dva autobusy, které nás dopravily do ZOO. Pro děti cesta 
autobusem = velký zážitek. I přes nepřízeň počasí si děti výlet nále-
žitě užily. „Zvířátka dokážou potěšit, i když lije jako z konve.“

18. 5. jsme byli ve škole na závěrečné akci HURÁ DO ŠKOLY.  
Akce byla opět velmi pěkně připravená – děti poznaly, jak to chodí 
ve školní jídelně a byly informovány o všem důležitém, co je do ško-
ly třeba vědět.
Do školy jsme opět zavítali 29. 5., tentokrát celá školka na pohádku, 
kterou nám zahrály děti z divadelního kroužku. Dětem se pohádka 
moc líbila, a tak se těšíme na další.

Miroslava Brázdová, Gabriela Rutová 

KVĚTEN JE PLNÝ BAREV, 
ANI V NAŠÍ ŠKOLCE TO NEBYLO JINAK

Den dětí jsme společně oslavili 2. 6. 2018 za místní sokolovnou, kde 
jste mohli mezi stromy najít pohádkové bytosti u různých klasicky 
známých stanovišť. Programem nás provedl Dj Vesy a místní  
SDH Golčův Jeníkov, který se na závěr akce postaral o opravdovou 

pěnovou párty. Mraky pěny se valily přes celý palouček za sokolov-
nou. Myslivci zase přispěli vzdělávacím programem a dokonce  
si na terč zastříleli i ti nejmenší. 

Lucie Chaloupková

OŽILY I POHÁDKOVÉ BYTOSTI…
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Z  vítězné euforie po druhé světové válce se zrodil nápad vypsat  
anketu na přejmenování města. Tehdy se přejmenovávalo leccos, 
vracely se původní názvy ulic nebo byly věnovány novým vítězům.
 
V archivu MNV Golčův Jeníkov (1945-1990), uloženém ve Státním 
okresním archivu v  Havlíčkově Brodě (karton 1) jsou k  nalezení  
čtyři písemné reakce na vyhlášenou anketu, které dohromady obsa-
hují 12 nově navrhovaných názvů. Doklad o vyhlášení ankety  
se mi najít nepodařilo. Účelem tohoto článku není polemika o uvá-
děných historických skutečnostech, šlo mi spíše o zachycení dobo-
vých nálad. 
 
Jeníkovský nadlesní Karel Kostka dne 10. září 1945 bez širšího zdů-
vodnění navrhoval názvy „Ovocný Jeníkov, Český Jeníkov, Předhoří, 
Jeníkov u Čáslavi, Jeníkov v Čechách, nebo pouze Jeníkov“.
 
Obsáhlé zdůvodnění svého návrhu „Kolovratův Jeníkov“ naopak  
téhož dne předložil řídící učitel Jan Alexej Maximovič. Poukazuje 
na zásluhy hraběte Kolovrata Krakovského („...byl prvním sociálním 
pracovníkem pro lid a jeho zaměstnání…“), jenž vlastnil Jeníkov  
od r. 1773, a hovoří zejména o zřízení školy či založení továrny  
na tabák a továrny na jehly, které dohromady zaměstnaly několik 
stovek lidí. Golčovi naopak žádné zásluhy o město nepřiznává, když 
uvádí „Dle cís. nařízení z  29. května 1636 dostal za 65.876 zl.  
rýnských generalwachmeister Golč. Jeníkov za věrné služby od císaře 
Ferdinanda, s  jehož jménem je spojena poprava českých pánů  
21. června 1621 a staleté utrpení českého národa. Golč ve skutečnosti 
neměl zásluh, všecky na památných deskách jeho doby jsou německé 
a to, co stavěl, stavěl pro Jezuity a pro sebe (Lusthaus).“
 
Možno dodat, že tato protigolčovská tendence nová nebyla. Již  
v publikaci „Pamětní list města Jeníkova Golčova, Těl. jednoty Sokol, 
stavebního odboru jednoty v Golč. Jeníkově“ (editor Karel Rochovan-
ský), vydané v roce 1927, se píše, že „celá tři staletí nese město naše 
hanlivý přídomek jednoho ze žoldáků "Temna": Goltze!! Jak dlouho 
ještě??“ 
 
Učitel Karel Kudrna dne 14. září 1945 navrhoval název „Město Jení-
kov“ („...na rozdíl od různých Jeníkovů  - například Větrný Jeníkov  
- a Jeníkovic, kterých máme v Čechách několik...žádná obec není měs-

tem.“) nebo lépe „Jeníkovo Město…, které by zdůrazňovalo jméno  
zakladatele obce“.
 
Do záležitosti se vložil i živel mimojeníkovský, když Josef Lepeška 
z Kyjí u Prahy dne 11. listopadu 1945 navrhoval názvy „Jeníkov pod 
Železnými horami“, „Jeníkov pod Lichnicí“ nebo „Podhorský  
Jeníkov“. Přimlouval se zejména za název první, a to proto,  
že „...město Vaše skutečně leží pod Železnými horami, jež se proslavi-
ly v první světové válce svým zeleným kádrem a v druhé svými party-
zány. Cestujícím drahou, kraje neznalým, by uvedené označení města 
připomínalo nezapomenutelnou slávu Železných hor, jejíž odraz  
by padl i na Vaše město a jež hrály tak významnou úlohu v našem boji 
za svobodu.“ 
 
Josef Lepeška se znal s učitelem Maximovičem, z jeho dopisu je zřej-
mé, že spolu otázku přejmenování města diskutovali a také podpo-
ruje protigolčovskou agrumentaci, když uvádí „Golč byl Němec  
ve službách Habsburka, Ferdinanda II., a přispěl k  porážce Čechů  
na Bílé Hoře. Za věrné služby byl tímto vrahem českých pánů odmě-
něn panstvím jeníkovským, zabaveným českému pánu Trčkovi z Lípy, 
a neslavně se zapsal nejen do dějin Vašeho města, ale i celého našeho 
národa. Bylo by tudíž v době znovu nabyté svobody jistě na místě, aby 
potupný přívlastek „Golčův“, pojící se k jménu Vašeho města, navždy 
zmizel.“
 
Místní národní výbor Josefu Lepeškovi písemně odpovídal, přičemž 
mu sdělil, že „dne 25. 9. 1945 se usnesl zatím záležitost tuto odložiti 
do doby, pokud nebude rozhodnuto o žádosti za sloučení s obcí Stupá-
rovicemi a částí obce Skryje.“ 
 
Dnes se můžeme jen dohadovat, zdali se zástupci města odložením 
rozhodnutí o přejmenování Jeníkova pouze snažili nenápadně spro-
vodit ze světa nechtěnou anketu, anebo skutečně měli upřímnou 
víru v rychlé připojení Ráje a Nádraží k Jeníkovu. To však po dlou-
hých jednáních nastalo až v roce 1960. Někteří pamětníci uvádějí,  
že i tehdy se myšlenka o přejmenování města znovu objevila, nebyla 
ale již zřejmě představiteli města dostatečně podpořena. A tak  
Jeníkov zůstal i nadále Golčovým.

Jaroslav Holý mladší

Na zámku ve Valči, nedaleko Náměště nad Oslavou, se konalo již  
po několikáté Technické fórum, což bylo setkání zástupců firem  
a škol se zástupci KÚ Kraje Vysočina.
Kluci z technického kroužku Sedmička (www.sedmicka.org) před-
váděli na fóru malý robotický manipulátor, 3D tiskárny a své výrob-
ky, které vytvořili na těchto tiskárnách. Na fóru se kluci ze Sedmič-
ky setkali s dalšími nadšenci do techniky.
V příspěvcích prezentovaných na Technickém fóru 2018 i v disku-
sích u kávy v předsálí byl jasně slyšet zájem o Průmysl 4.0 a jasná 
podpora technického vzdělávání žáků a studentů na Vysočině.
Když jsme v Sedmičce před čtyřmi lety začínali s 3D tiskem, tak byla 
technika a 3D tisk trochu mimo hlavní proud zájmu. Vše se ovšem 
změnilo. 3D tisk a modelování v CAD programech je součástí výuky 
na středních technických školách.
Kluci, kteří začínali v Sedmičce s CAD modelováním a 3D tiskem, 
letos úspěšně složili přijímací zkoušky na technicky zaměřené střed-

ní školy. Zkušenosti, které získali v Sedmičce, pro ně určitě budou 
výhodou a dobrým základem při dalším studiu.
V příspěvcích na Technickém fóru 2018 bylo často slyšet, že je potře-
ba dál podporovat zájem žáků a studentů o technické vzdělávání. 
Nám v Sedmičce se tím potvrdilo, že jsme se před čtyřmi lety vyda-
li na správnou cestu, když žáky základních škol seznamujeme  
s roboty, CAD modelováním a 3D tiskem.
 Technický kroužek Sedmička bude i v dalších letech malé slečny  
a kluky seznamovat se základy moderní mechaniky, elektroniky  
a dalších oborů, které patří pod společný název Průmysl 4.0

Mgr. Petr Kotting
SEDMIČKA
Nadační fond
Golčův Jeníkov
www.sedmicka.org

NEGOLČŮV JENÍKOV? 
POKUS O PŘEJMENOVÁNÍ MĚSTA 

KLUCI ZE SEDMIČKY SE ZÚČASTNILI 
TECHNICKÉHO FÓRA 2018
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Letošní ročník připadl na datum 16. června 2018. Počasí přálo, a tak 
mohlo plynout vše dle plánu. Událost byla založena na spolupráci 
veřejné správy (Svazek obcí Haberska, obec Lučice, obec Radostín) 
neziskové organizace (Královská stezka o.p.s.) a dalších subjektů 
spolupracujících na rozvoji venkovského regionu (Celostátní síť pro 
venkov). 
Akce byla dále podpořena firmou Strom Praha a.s., Leštírnou Habry 
s.r.o., věcně z projektové kampaně Kvalitní evropský výrobek. Akci 
svou účastí podpořila i Všeobecná zdravotní pojišťovna a Oblastní 
charita Havlíčkův Brod.
Gastroprogram (kuchařskou show) měl pod palcem pan Tomáš 
Křesťan, barmanskou show pak Vladimír Mach. Představení probí-
hala za interakce diváků, kteří pak mohli ochutnat finální pokrmy  
a drinky. Během dne ještě mohli diváci zhlédnout proces stloukání 
másla a dozvěděli se o technologickém postupu výroby domácí  
těstoviny. 
O taneční vystoupení se v letošním ročníku postaraly skupiny Aero-
biku při TJ Sokol Habry a skupina Amirah, koncertem program 

obohatila žákovská kapela Veseláci, dechová kapela Jižani, hudební 
kapela Kavijérock & Bára, a v závěru rocková kapela VOSA-rock. 
V rámci doprovodného programu proběhla během dne i ukázka 
moderní techniky Městské policie Čáslav a zároveň dynamická  
i statická ukázka psovodů Policie ČR z  Jihlavy. Po celý den byl  
rovněž k dispozici dětský koutek se skákacím hradem, malováním 
na obličej a s dalšími možnostmi her a tvorby. 
Moderátor celé akce, pan Jaroslav Pejchal, se staral o dobrou náladu 
publika a připravil řadu zábavných soutěží pro děti, při nichž získa-
li účastníci drobné odměny. 
„Za sebe děkuji kolegům z Místní akční skupiny Královská stezka 
o.p.s., pracovníkům Města Habry, pořádajícím obcím, všem, kteří 
poskytli technickou a finanční podporu a všem dalším dobrovolní-
kům za velkou pomoc při organizaci“. Těm, kteří se podíleli, patří 
velké díky!

Za pořadatele Lucie Šulcová

4. ROČNÍK 
GASTRONOMICKÉHO FESTIVALU HABRY

UPOZORNĚNÍ
Během letních prázdnin budou na naší škole 
úřední hodiny každé pondělí od 9 do 11 hodin.
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17. století je především stoletím stavovského povstání, Bílé hory  
a třicetileté války, pro Jeníkov je to ale tak říkajíc století Golčovo. 
Obvykle se jeho příjmení uvádí v podobě Goltz, já se ale přikláním 
k verzi, kterou zvolil i autor dosud nejobsáhlejší monografie o gene-
rálu Golčovi, Jan Kilián. Jeníkov ležící při zemské stezce byl pravdě-
podobně poničen již na počátku válečných událostí a několikráte 
jím protáhla různá vojska. Po bitvě na Bílé hoře se jeníkovští obyva-
telé, kteří nechtěli přijmout katolickou víru, nedobrovolně vystěho-
vali za hranice, v pramenech je konkrétně jmenován i Joachym 
Šťastný Šturm (majitel města od roku 1600). Po něm pak vlastní  
Jeníkov od roku 1632 Jan Rudolf Trčka z Lípy. (Jeho syn Adam  
Erdman byl pak v roce 1634 spolu s Valdštejnem zavražděn  
v Chebu). Roku 1636 daroval císař Ferdinand II. část původně  
trčkovského zkonfiskovaného majetku, totiž panství jeníkovské  
(v podobě několika statků a vesnic s centrem v Jeníkově), generálovi 
svého vojska Martinu Maxmiliánu svobodnému pánu z Goltze, 
hodnota panství tehdy představovala odhadní cenu 65 876 zlatých, 
tím získal tedy vlastní majetek zapsaný v deskách zemských. V tém-
že roce byl také jmenován do své první generálské hodnosti, když  
se stává generál – strážmistrem.

Martin Maxmilián se narodil v roce 1593, tento rok se odvozuje  
od údaje, že zemřel 10. května 1653 ve věku šedesáti let. Jeho rod 
pocházel zřejmě z polského Golczewa, z toho pak vzniklo jméno 
Goltz. Toto jméno pochází z polštiny, není to tedy verze německá, 
ostatně v rakouské monarchii i potom třeba za Protektorátu  
v II. světové válce se užívá verze německé, tedy Goltsch a Goltsch 
Jenikau. Já však i když se sám generál podepisoval jako Goltz nebo 
dokonce von der Goltz, používám ve svém pojednání převážně verze 
české, tedy Golč a z Golče. 
Golčovými rodiči byli Jan Martin z Golče a Ilze z Güntersbergu,  
ti sídlili v obci zvané Golczewo (německy Gulzow), místo narození 
Martina Maxmiliána není přesně známo, mohl to být Siemczyn 
nebo Broczyno či Klebowiec a v některé z těchto vsí zřejmě vyrůstal, 
do školy chodil patrně ve Walczi, tato obec ležela v regionu zvaném 
Walczsko poblíže Štětína. Rod se rozštěpil na katolické a evangelic-
ké (luteránské) linie, oproti katolickým příbuzným přežili evange-
ličtí Golčové až do současnosti. Martin Maxmilián byl jediným 
mužským potomkem svých rodičů. Nebyl ani prvním ani posled-
ním ze svého rodu, který zamířil do zemí Koruny české. Rozhodl  
se pro vojenskou karieru, získal postupně hodnosti poručíka, pak 
hejtmana i obrsta – strážmistra, působil na různých místech u růz-
ných vojenských útvarů, zúčastnil se řady vojenských střetů i bitev, 
dosáhl pak hodnosti plukovnické, při své misi v Lužici byl v roce 
1633 vojenským velitelem Žitavy, v pozdějších letech byl i velitelem 
Řezna. Zúčastnil se zřejmě s valdštejnskými jednotkami bitvy  
u Stralsundu, dle tradice, jako válečnou kořist, odtud přivezl dělové 
koule a velrybí kost, která je nyní nad vchodem do jeníkovského 
kostela. V roce 1634 byl jmenován baronem a byl mu polepšen i erb, 
pak užívá již titulu svobodný pán z Golče a na Golči. Golčovy náro-
ky z jeho vojenské služby představovaly nemovitosti v městečku  
Jeníkov a v 15 vsích (např. Podmoky, Přibyslavice, Kozohlody, Vlka-
neč, Klucké Chvalovice, Frýdnava, Leškovice), což znamenalo asi 
1000 obyvatel. Jako životní dráhu si zvolil vojenskou kariéru, sloužil 
jako polní zbrojmistr, což bylo na úrovni hodnosti generálské,  
u císařského vojska Ferdinanda II. i Ferdinanda III. Byl v třicetileté 
válce, vystřídal mnoho působišť a uvádí se, že i osvobozoval Prahu 
od Švédů. Toto osvobozování nechápejme jako mohutnou bitvu, spí-
še šlo o jednání se Švédy, do Prahy totiž přišel až po skončení bojů, 
ale byl i pak důležitým vyjednavačem při jednání se Švédy. Přítom-
nost Švédů na jedné straně slibovala náboženskou svobodu a návrat 
exulantů, ale na druhou stranu i mnohé hmotné i jiné škody. Golč 

byl pochopitelně v této době představitelem protireformace.  
Od roku 1636, kdy převzal město a panství, se začíná projevovat jeho 
nebývalý význam pro Jeníkov. Nechal totiž postavit radniční dům, 
loretánskou kapli i jezuitskou rezidenci. Postavil i místní tvrz (šlo 
spíše o letohrádek v podobě tvrze, ale i se střílnami), o které Jaroslav 
Herout uvádí, že jako ojedinělý případ svého druhu lze uvést raně 
barokní věžovitou tvrz z roku 1650 v Golčově Jeníkově s obytným 
prostorem a ozdobným krbem uvnitř. Je to opravdu unikát, neboť 
v baroku již nebylo zvykem stavět tvrze. Ježto Golč pobýval většinou 
na válečných taženích, spravovala panství jeho manželka. Golčova 
manželka Marie Magdalena Juliána Golčová z Obsinnigu (někdy 
psán jako Opsinnig nebo Obsinnich) ve své závěti uložila dědicům 
postavení věže, a tak z let 1660–1665 pochází i první místní zvonice 
vysoká asi 25 m, ze které pak pozdějším přebudováním vznikla  
charakteristická dominanta města. Některé prameny uvádějí jako 
důvod postavení některých objektů pokání za smrt Pappenheima, 
kterého Golč zabil v souboji v Praze v roce 1647. O politickém  
či náboženském zaměření Martina Maxmiliána Golče se mohou 
vést diskuze, ale jeho význam pro město je nebývalý. Vždyť z jeho 
doby pochází několik dodnes v ne příliš změněné podobě stojících 
staveb, a snad ještě významnější je to, že od 2. poloviny 17. století  
se Jeníkov, který vlastnil Golč, nazývá Jeníkovem Golčovým a poz-
ději získává oficiální název Golčův Jeníkov. Zprvu to byl zřejmě jen 
přívlastek, později je to ale už obecně a pak i oficiálně užívaný název. 
Mnohde se ještě celé 17. století hovoří jen o Jeníkovu, ostatně sám 
generál ani jeho manželka ve své závěti název Golčův neuvádějí,  
ale tento název je použit už v Berní rule z roku 1654. Město se tedy 
nazývá po skutečně žijící historické osobnosti, u které je doložena 
řada životopisných údajů. Líčení Golče jako hudebního skladatele, 
malíře, vynálezce apod., jak se to objevovalo v minulých letech  
v místních divadelních vystoupeních, samozřejmě má se skutečnos-
ti jen málo společného. Známá je i jeho podoba, obraz jeho i manžel-
ky byl na místním děkanství, nyní je v rekonstruované Golčově  
tvrzi. Známé jsou i erby, dodnes můžeme spatřit nad vchodem  
do budovy děkanství znaky Golčů a Obsinnigů. Dokonce víme po 
průzkumu kosterních pozůstatků v dubnu 2010, že byl generál Golč 
na svou dobu poměrně vysoký, když měřil 185,5–187 cm. Generál 
Golč byl byť s přestávkami ve vojenských službách čtyři desítky  
let, byl jedním z nejvyšších velitelů císařské armády na konci třiceti-
leté války, naposledy v hodnosti generál – polního zbrojmistra,  
a i do výslužby odcházel jako císařský válečný rada. 
Ottův slovník naučný např. uvádí, že v roce 1875 v pruském vojsku 
bylo 21 důstojníků hrabat či svobodných pánů z Goltze, známe  
i v Praze na Staroměstském náměstí palác Golz – Kinských  
a v Kunraticích dokonce Golčovu ulici, nejde ale o přímé legitimní 
potomky, neboť M.M. Golč zemřel prokazatelně jako bezdětný.  
Dle závěti Golčovy manželky se stává majitelem panství její synovec 
Jan Dětřich Ledebur, ten jej vlastní až do roku 1677, a pak už násle-
dují Millesimové.
V době Golčových získává městečko i trhová privilegia. A ještě  
jedna významná událost se stala v Jeníkově v tomto století. Šimon 
Šanovský zde založil v roce 1653 první školu. Golč pozval na své 
panství jezuity, stavbu jejich rezidence ukončila pak jeho manželka. 
Jezuité působili v Jeníkově pak i v následujícím století a byly mezi 
nimi i opravdu významné osobnosti. Z dějin české literatury  
pak nelze přehlédnout zde působícího významného barokního bás-
níka a spisovatele Bedřicha (Fridricha) Bridela. Ten žil v letech  
1619–1680, byl členem Tovaryšstva Ježíšova, nejprve působil jako 
profesor, ředitel tiskárny, později jako horlivý misionář. Ve výboru  
z poezie evropského baroka uvádí editor Václav Černý, že Bridel  
píše duchovní legendy, kazatelské výzvy, duchovní reflexe, nejvýše 
stojí jako meditativní hymnik touhy po splynutí s Bohem, zhusta  
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17. STOLETÍ A DOBA MARTINA MAXMILIÁNA Z GOLČE
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na samém pokraji mystického vytržení. Ve zmíněné antologii  
je publikována jeho báseň „Dychtění po nebi“. Přehled jeho básnic-
kých děl, příruček i překladů uvádí i Arne Novák. Nejvíce údajů  
o jeho životě a díle nalezneme pak v knize Františka Skřivánka  
a Marie Jirouškové. Jako misionář Bridel zemřel v Kutné Hoře při 
ošetřování nemocných morem. Po něm se dnes v Jeníkově jmenuje 
ulička vedoucí ke škole.
V roce 1681 řádil v Čechách mor. Židé z Jeníkova obávající se nákazy 
se vystěhovali z města a za Římovicemi byly postaveny dřevěné bou-
dy zvané budky. V místě pak vznikla osada zvaná Budka.
V 17. století nalézáme Jeníkov i v přehledném a pro propagaci Čech 
v cizině velmi významném díle Pavla Stránského ze Zapské Stránky 
„Respublica Bohemiae“ vydaném v roce 1634 v Leydenu (české  
vydání z r. 1953).

LITERATURA:
KILIÁN Jan: Martin Maxmilián z Golče kolem 1593–1653. Císařský 
generál ve víru třicetileté války, 2010

HOLÝ Jaroslav: Stručné dějiny Golčova Jeníkova, 2009
HEROUT Jaroslav: Staletí kolem nás. Přehled stavebních slohů, 1970
ČERNÝ Václav, ed.: Kéž hoří popel můj. Z poezie evropského baro-
ka, 1967
SKŘIVÁNEK František: K otázce „Odkdy se náš Jeníkov jmenuje 
Golčův?“, Listy z Golčova Jeníkova, č. 28, 1993
NOVÁK Arne, NOVÁK Jan V.: Přehledné dějiny literatury české  
od nejstarších dob až po naše dny, 1936–1939, reprint z r. 1995
SKŘIVÁNEK František, JIROUŠKOVÁ Marie: Poodhalená minu-
lost Golčova Jeníkova, 2012
 

Na závěr pro zpestření: Jeníkovští turisté realizovali v letech 2010  
a 2011 seriál výprav „Po stopách generála Golče“, některé byly  
vícedenní a dvě dokonce mimo Česko. Z nich je na jednom snímku  
Goltzburg (Golčův hrad) v německé Zittau (Žitava) a na druhém 
vchod do budovy radnice v severopolském Golczewu.  

       JUDr. Jaroslav Holý

číslo 6 / červen 2018

HASIČSKÝ SBOR ŘÍMOVICE 
POŘÁDÁ 

v sobotu 15. července od 14:00 hod. 
tradiční „OPÉKÁNÍ PRASETE“ před hasičskou zbrojnicí v Římovicích

 
Program: Skupina historického šermu
                 Předvedení nového automobilu CAS hasičského sboru z Golčova Jeníkova
                 Skákací hrad
                 Živá hudba p. Semerád
                

Občerstvení zajištěno 
(pečené vepřové maso a další pochutiny)

 

Srdečně zvou pořadatelé 
Hasičský sbor Římovice
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KRAJ VYSOČINA – Měsíc červen je pro některé z nás dobou, kdy  
se začínáme připravovat na letní dovolené. I když hlavní nápor  
dovolených přichází až během července a srpna, kdy mají děti dvou-
měsíční prázdniny, mnoho lidí na dovolenou vyjíždí již nyní. Poli-
cisté Krajského ředitelství policie kraje Vysočina proto apelují  
na všechny občany, aby dodržovali alespoň základní zásady preven-
ce tak, aby jejich cesta na dovolenou proběhla bez problémů a zby-
tečných komplikací.

V první řadě si před odjezdem musíme řádně zabezpečit svůj dům 
nebo byt. Není také vhodné sdělovat termín dovolené cizím lidem 
nebo se s tím dokonce chlubit na sociálních sítích. Zvláště riskantní 
je pak zveřejňovat termín dovolené například na Facebooku, kde má 
mnoho lidí zpřístupněno velké množství dat, které v kombinaci  
s informací o přesném termínu odjezdu na dovolenou výrazně zvýší 
riziko vloupání do bytu nebo rodinného domu. Pozornost je nutné 
věnovat také dětem, kterým by rodiče měli vysvětlit, že nesmějí  
údaje o bydlišti a termín odjezdu na dovolenou nikde zveřejňovat 
nebo tyto informace komukoli bezdůvodně sdělovat. Po dobu nepří-
tomnosti v  místě svého bydliště bychom si měli uschovat veškeré 
cennosti, jako jsou například šperky, finanční hotovost nebo dokla-
dy, a to do bezpečnostní schránky nebo do domácího trezorku pev-
ně zabudovaného ve zdi. Je také dobré požádat některého ze svých 
příbuzných nebo třeba dobrého souseda, aby nám v době naší nepří-
tomnosti pravidelně vybíral poštovní schránku.

Před odjezdem je velmi důležité pečlivě zkontrolovat, zda jsou uza-
vřena a uzamčena všechna okna a dveře. V okolí rodinného domu  
je také dobré uschovat odložené věci, které by pachatel mohl využít 
při vloupání do nemovitosti. Jedná se například o žebříky, sekery, 
krumpáče, motyky a jiné nářadí. V domě nebo v bytě lze také vytvo-
řit zdání, že je uvnitř někdo přítomen. Můžeme k tomuto využít 
elektronické spínací zařízení, které podle našeho nastavení napří-
klad rozsvítí světla. 

Na cestu se musíme dobře připravit. Pokud se rozhodneme cestovat 
vlastním vozidlem, je velmi důležité si ho před cestou zkontrolovat. 
Jedná se především o brzdy, pneumatiky, osvětlení a chladicí  
kapalinu v  klimatizaci – pokud je jí automobil vybaven. Nejlépe  
je si vozidlo nechat zkontrolovat odborníky v autoservisu. Před  
odjezdem bychom si také měli důkladně prostudovat trasu, kterou 
pojedeme, anebo prověřit místa, kde bude nutné mít dálniční  
známku nebo kde budeme muset platit mýtné. Pokud budeme cesto-
vat do zahraničí, tak si musíme uvědomit, že v některých cizích  
zemích platí pro provoz na pozemních komunikacích jiná pravidla, 
než je tomu u nás. Proto je dobré si ještě před samotnou cestou zjistit 
odlišnosti dopravních předpisů v zahraničí. Bezprostředně před  
odjezdem musí mít řidič dostatek spánku a musí být odpočatý.  
V neposlední řadě je důležité si dobře rozplánovat tankování  
pohonných hmot. Je lepší mít stále dostatek paliva, protože nás  
při cestě může překvapit celá řada nepředvídatelných situací.

Při samotné jízdě je pak velmi důležité, aby řidič nepřeceňoval  
své vlastní síly, dodržoval pitný režim a dostatečný počet bezpeč-
nostních přestávek. Riziko dopravní nehody totiž hrozí zejména  
při dlouhé jízdě v noci, pokud ostatní spolujedoucí spí. Na takovou 
situaci je nutné se předem připravit a při pociťování prvotních pří-
znaků únavy na tuto situaci okamžitě reagovat a zastavit na prvním 
odpočívadle. Samozřejmostí pro každého řidiče je se při jízdě řídit 
dopravním značením a dbát pokynů policistů.

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
nprap. David Linhart
Vrchní inspektor
tel: 974 261 208
mobil: 725 868 475
e-mail: david.linhart@pcr.cz

ČAS DOVOLENÝCH
POLICIE ČESKÉ REPUBLIKY

kancelář ředitele krajského ředitelství
oddělení tisku a prevence

Tisková zpráva – 1. června 2018

Blíží se čas dovolených, buďme proto obezřetní
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Loni občané odevzdali k recyklaci 8 909,30 kilogramů starých spo-
třebičů.
Snaha obyvatel obce recyklovat staré a nepoužívané elektrospotře-
biče se již několik let vyplácí. Naše obec obdržela certifikát vypoví-
dající o přínosech třídění a recyklace elektrozařízení. Díky envi-
ronmentálnímu vyúčtování společnosti ASEKOL můžeme nyní 
přesně vyčíslit, o kolik elektrické energie, ropy, uhlí, primárních 
surovin či vody jsme díky recyklaci vysloužilého elektra ušetřili 
ekosystém Země. Víme také, o jaké množství jsme snížili produkci 
skleníkových plynů CO2 nebo nebezpečného odpadu. Informace 
vycházejí ze studií neziskové společnosti ASEKOL, která s obcí 
dlouhodobě spolupracuje na recyklaci vytříděných elektrozařízení.
Z Certifikátu Environmentálního vyúčtování společnosti ASEKOL 
vyplývá, že občané naší obce v loňském roce vyřadili 8 909,30 kilo-
gramů elektra. Tím, že jsme ho následně předali k recyklaci, jsme 
uspořili 102,56 MWh elektřiny, 5 202,25 litrů ropy, 476,14 m3 vody 
a 4,48 tun primárních surovin. Navíc jsme snížili emise skleníko-
vých plynů o 22,20 tun CO2 ekv., a produkci nebezpečných odpadů 
o 99,13 tun.

Výsledek studie jednoznačně prokázal, že zpětný odběr elektrozaří-
zení, i těch nejmenších, má nezanedbatelný pozitivní dopad na ži-
votní prostředí. Když si uvědomíme, že recyklace běžných 100 tele-
vizorů uspoří spotřebu elektrické energie pro domácnost až  
na 4 roky, nebo ušetří přibližně 400 litrů ropy potřebných až k sedmi 
cestám do Chorvatska, jsou to impozantní čísla. Pozitivní zprávou 
pro uživatele počítačů také je, že odevzdání 10 vysloužilých monito-
rů ušetří spotřebu energie potřebnou pro chod notebooku po dobu 
necelých 5 let. Všichni ti, kteří tříděním takto zásadně přispívají  
k ochraně životního prostředí, si zaslouží obrovský dík.
V současné chvíli mají Češi prostřednictvím sběrné sítě společnosti 
ASEKOL k dispozici více než 16 000 sběrných míst. To je pětkrát 
více než například v ekologicky vyspělém Rakousku. Sběrný dvůr je 
již v každé středně velké obci. Zároveň ulice a separační stání jsou 
doplněny o červené kontejnery na drobné elektro. Každý, kdo má 
zájem třídit vysloužilé elektro, si může najít nejbližší sběrné místo 
na www.sberne-dvory.cz  nebo na www.cervenekontejnery.cz.

Dana Koudelová

NAŠE OBEC RECYKLACÍ ELEKTROSPOTŘEBIČŮ 
VÝRAZNĚ ULEVILA ŽIVOTNÍMU PROSTŘEDÍ

V dubnu t. r. při setkání s Lucií Chaloupkovou a rozhovoru o dění 
v našem městě zaznělo: „Což se připojit k akci s názvem Noc kostelů, 
která probíhá v evropských zemích a v ČR bude už desátý ročník“?
Pan farář naši iniciativu uvítal se slovy: „Kostel máme v pořádku, 
máme co ukázat veřejnosti“.
Při sestavování programu jsme si vystačili s místními osobnostmi, 
všichni vyšli vstříc našemu oslovení. Dá se říci, že se zdařilo náš  
kostel s Loretou představit  přítomným - důstojným i patriotickým 
způsobem. Pomyslná laťka byla nasazena nadstandardně.
Zveřejněný program na plakátku v minulém čísle našich Listů byl 
splněn nad naše očekávání.
Náš pěvecký sbor Donatio Artis zahájil na kůru provedením vybra-
ných skladeb v českém i v anglickém jazyce a v hebrejštině s varhan-
ním doprovodem.  Závěr jejich vystoupení se přenesl do kněžiště, 
kde zazněla píseň Má hvězda od Bedřicha Smetany.  Potlesk byl vel-
mi vřelý, všichni jsme byli nadšeni.
Májová pobožnost (dnes už se v  našich kostelích stává vzácností,  
ale náš pan farář ji poctivě koná každou květnovou mši sv.) dojala 
nás snad všechny. Mariánské písně, litanie loretánské, přímluvná 
modlitba za naši vlast, město, rodiny, mládež a celou společnost za-
nechá v mysli každého, všech generací, krásný zážitek. Pro mnohé 
z  nás i nostalgii. Jeníkovský Zdrávas v  provedení našich zpěváků 
s JUDr. Mg. A. Janem Holým, naším varhaníkem, patří svojí historií 
k  našemu poutnímu místu.  Za zvuků varhan a našich kostelních 
písní jsme se mohli volně procházet a diskutovat.
Ve 21 hodin vystoupila p. Mgr. Marie Jiroušková a velmi přehledně 
hovořila o dějinách stavby Lorety, jezuitské koleje a konečné stavby 
kostela sv. Františka z Assisi. Také uvedla - jsme malé město s boha-
tou historií. 
Další pokračování bylo v Kaštánce, kde jsme přivítali p. Mgr. Olgu 
Fialovou s její kytarou, která s námi vydržela do konce. Po celý večer 
probíhalo občerstvení, které připravila p. Mgr. Květa Nalezinková. 
Pan starosta s námi byl také po celý večer a zajistil fotodokumentaci. 
V přátelském prostředí s krásným májovým počasím jsme si zazpí-
vali a popovídali s panem farářem, který byl s námi do konce a ještě 
pomohl s úklidem.

Nezbývá, než si přát, aby Noc kostelů byla uspořádána i příští rok, 
protože v našem Golčově Jeníkově můžeme být právem hrdi na naše 
kulturní dědictví. 
Děkujme si všichni navzájem, kdo jsme připravovali Noc kostelů,  
i vám, kdo jste se zúčastnili, a přejme krásný zážitek i našim spoluo-
bčanům, kteří přijdou příště. 

Marie Ostatnická

NOC KOSTELŮ
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